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Binnenkomer 
Aan het eind van 2013, op de valreep van deze raadsperiode 
publiceerde De Gelderlander “Het grote raadsrapport”. 
Opvallend is dat alle partijen goed scoren. Het niveau in de 
gemeenteraad van Wageningen wordt als hoog ervaren. 
Nog prettiger is de constatering dat Wageningen in 
vergelijking met steden om ons heen de kwalificatie 
“stabiele stad” krijgt. De coalitie wordt geroemd voor het 
stabiel, zonder problemen, uitzitten van de rit. Daar zijn we 
als GroenLinks fractie natuurlijk bijzonder trots op. In het 
rapport krijgt GroenLinks (net als D66, CU en de 
Stadspartij) het hoogste rapportcijfer: een acht. Nog fijner is 
het dat GroenLinks volgens de krant de partij is met de 
meeste invloed: “Inhoud voorop. Dingen gebeuren of 
gebeuren niet omdat GroenLinks dat wil.” Als fractie die 
zich heeft gefocust op het op een professionele manier 
bereiken van tastbare resultaten voor Wageningen, kunnen 
we ons geen beter rapport wensen. Net als voorgaande jaren hebben we onze inhoudelijke focus 
vastgehouden en onze niet onderhandelbare punten sterk verdedigd. Minimabeleid en klimaatbeleid 
staan er steviger bij dan ooit. 
 
 

De fractie aan het werk 
De fractie vergadert elke donderdagavond. De inhoud van de agenda wordt deels bepaald door de 
vierweekse cyclus van de raadsvergaderingen: voorbereiden van de commissies, nabespreken van de 
commissies, voorbereiden van de raad en nabespreken van de raad. Daarnaast is er ruimte om 
onderwerpen die niet direct verband houden met de raadsagenda te bespreken. Ook ontvangt de fractie 
bezoek, in 2013 van Margriet de Koning en Doortje Kuis van de Stichting Odensehuis Gelderse 
Vallei, Tiede Jan Bijlsma en Dries Stortenbeek van Golfclub Wageningen, bblthk-directeur Sjaak 
Driessen, dhr. Kuchelin en andere bewoners van Wageningen-Hoog, cultuurmakelaar Olga Kersten, 
Mieke Koster en Monique de Bie in het kader van de cursus gemeentepolitiek en regelmatig van 
bestuursvoorzitter Guido van Vulpen en wethouder Lex Hoefsloot. Buiten de vergadering bezochten 
fractieleden veelvuldig burgers, organisaties en thema- en informatieavonden. 
 
Op 29 juni organiseerde de fractie een fietsexcursie voor leden en belangstellenden, met ruimtelijke 
ordening als thema. Voor de fractie was dit onderdeel van de voorbereiding op de structuurvisie die in 
december in de raad is behandeld. Op 23 oktober organiseerde de fractie een debatavond over cultuur 
in Wageningen. Deze avond, met sprekers van de bblthk, Junushoff, ’t Venster, De Waterlanders, 
Sempre Sereno en Popcultuur Wageningen, was zowel voor leden als voor niet-leden toegankelijk. 
 
Eind 2013 nam de fractie afscheid van Tomek de Ponti. Vrijwel direct daarna trad Wim Haver toe als 
nieuw steunfractielid, nadat hij in december een verkiesbare plek kreeg op de kandidatenlijst voor de 
gemeenteraadsverkiezingen van 2014. Die lijst werd op 11 december vastgesteld door de ALV. Jan te 
Hennepe stelde zich niet opnieuw verkiesbaar. De top zes van de lijst bestaat uit het verdere team van 
de huidige raadsperiode, aangevuld met Wim Haver. 
 

De fractie van GroenLinks. vlnr: Hettie, Adriana, 
Jan, Lara, Greet. 
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De website wordt bijgehouden, een aantal fractieleden is actief op Twitter of blogt op de website van 
de gemeente. Sinds eind 2013 produceert de fractie met grotere regelmaat persberichten, 
opiniestukken en berichten voor de website. Het streven is niet meer om dit na elke raadsvergadering 
te doen, maar het onderwerp “persinsteek van deze week” staat nu wekelijks op de agenda. Toch blijft 
het een wens van de fractie dat de leden actiever geattendeerd worden op de beschikbare informatie. In 
2014 zullen nieuwe initiatieven op dit gebied worden ontwikkeld. 
 

Lara de Brito 
fractievoorzitter 
Politieke vernieuwing, gelijke kansen, toekomstvisie, 

studentenzaken 

 @LaradeBrito 

 weblog.wageningen.nl/weblogs/w/lara_de_brito 

 laradebrito3@gmail.com 

 

Trots kijk ik terug op wat GroenLinks heeft bereikt de afgelopen 
periode. Vanuit de raad hebben we het voortouw genomen en 
lijnen uitgezet om te investeren in plaats van meer te bezuinigen, 
en met succes. Wageningen is bijzonder in haar eigenstandige 

economische koers, de tegenpool van Rutte II. Als fractie hebben we de lat steeds hoog 
gelegd. We brachten de combinatie van enerzijds loyaliteit richting college en coalitie en 
anderzijds binnenhalen van onze eigen wensen vrijwel altijd tot een goed einde. 
Ongewenste voorstellen zoals wegbezuinigen van het Groene Wiel en laten omvallen van 
't Venster hebben we met succes kunnen tegenhouden en in flink verbeterde vorm in de 
gemeenteraad aangenomen gekregen. Zonder een goed draaiende professionele en 
hardwerkende fractie was het onmogelijk geweest om deze belangrijke resultaten te 
bereiken.  

INTELLIGENTE INVESTERING  
Dankzij een gezond financieel beleid van vooral besparen op interne kosten in plaats van bezuinigen 
op koopkracht, konden we eind dit jaar besluiten om een investering te doen in onze mooie stad van 
13 miljoen euro, waarvan acht miljoen uit eigen middelen. Een dergelijke investeringsagenda is een 
primeur voor Wageningen. Het is uitzonderlijk en economisch intelligent, en helemaal in lijn met onze 
keynesiaanse economische visie dat je in tijden van een vastgelopen economie en grote publieke 
schulden moet investeren en niet moet bezuinigen. De fractie van GroenLinks heeft zich steeds 
uitgesproken tegen de economische malaise die de landelijke bezuinigingsdoctrine teweeg brengt. 
Binnen de ruimte die een gemeente heeft is er in Wageningen hard gewerkt om de economie een 
duurzame boost te geven, door naast de eenmalige forse investeringsimpuls in mobiliteit en 
leefbaarheid ook te investeren in vergroening. 

GROENE WIEL GERED  
De basis van groen denken en doen wordt gelegd op basisschoolleeftijd, met een goede Natuur en 
Milieueducatie (NME). Het voorstel van het college om de subsidie voor het Groene Wiel te stoppen 
heeft niet alleen de fractie en onze achterban, maar ook de Wageningse samenleving flink opgeschud. 
Onder aanvoering van de GroenLinks fractie is het gelukt om NME te redden van wegbezuinigd te 
worden. Het Groene Wiel blijft niet alleen bestaan, maar in de toekomst zal de organisatie zich ook 
breder inzetten voor Wageningen. Door het Groene Wiel ook een structurele rol te geven in de 
uitvoering van gemeentelijk klimaatbeleid hebben groot en klein straks profijt van hun expertise. 
GroenLinks is er trots op dat we met steun van onze coalitiepartners het Groene Wiel duurzaam 
hebben kunnen behouden. 

EXCELLEREN IN BESCHAVING  
Onvermoeid blijven we als GroenLinks vechten voor verbetering van de positie van de allerlaagste 
inkomens. Dat het keihard nodig is bevestigen de nieuwste armoedecijfers. Onze stevige inzet voor de 
minima, aan de onderhandelingstafel en consequent daarna, heeft een verruiming van de 
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minimaregelingen opgeleverd naar 130% van de bijstandsnorm. We kennen geen voorbeelden waar 
het ruimer is. Ook zijn we heel trots op de eerste resultaten van het armoedepact, een plan uit het 
GroenLinks-programma. Terwijl het aantal huisuitzettingen in ons land exorbitant stijgt, dalen deze in 
Wageningen fors. Tijdens de behandeling van de kadernota in juni heeft GroenLinks een amendement 
ingediend om twee ton die bestemd was voor armoedebestrijding te redden van vrijval in de algemene 
middelen. Dat betekent twee ton extra voor de meest kwetsbare groep Wageningers. Bij de laatste 
begrotingsbehandeling van deze periode hebben we aandacht gevraagd voor het vervolg van het 
participatiefonds “Ik doe mee”, waarvoor nu geen structurele middelen zijn gereserveerd. Het college 
heeft aangegeven de wens van de raad voor uitbreiding en het structureel maken goed te hebben 
gehoord. Voor 2013 zijn de verschillende regelingen tijdelijk verruimd. Veel Wageningers hebben er al 
gebruik van gemaakt.  
 
 

Jan te Hennepe 

vice voorzitter 
Financiën, milieu en klimaat, Food Valley, transparante overheid 

  

  

 jan@te-hennepe.nl 

 

Het vierde en voor mij laatste jaar in de GroenLinks fractie. Een 
financieel topjaar omdat we, als vrucht van vier jaar prima beleid, 
fors en toekomstgericht in de stad gaan investeren. Een jaar met 
prachtige milieusuccessen: de titel Solarcity en het raadsbesluit 

om, onder voorwaarden, windmolens te gaan plaatsen. Een jaar waarin we terecht 
besloten om bij de komende transities van rijk naar gemeenten deels een andere dan de 
FoodValley-weg te bewandelen. Het jaar ook waarin ik, de balans opmakend voor mezelf 
vaststel dat, hoe boeiend het besturen van een gemeente als Wageningen ook is, het 
politieke bedrijf mij niet zó op het lijf geschreven is dat ik me voor een volgende termijn 
beschikbaar wil stellen. Met name het fractiewerk zal ik me als waardevol en vorm-
gegeven met hele fijne collega's blijven herinneren. 

KLIMAATPLAN 2013 – 2016 
Het gevoerde klimaatbeleid heeft naar twee kanten goed gewerkt. Enerzijds hebben we veel subsidie 
binnengehaald (sinds 2008 ruim 2,3 miljoen euro) om klimaatinitiatieven te stimuleren en om 
oplossingen te ontwikkelen voor juridische en andere bottlenecks voor vergroening. Anderzijds 
hebben we met het bestaande, relatief beperkte, budget veel activiteit in de samenleving gegenereerd 
om deze te verduurzamen. Kijkend naar de resultaten, zoals vermindering van de CO2 uitstoot met 
ruim 40.000 ton per jaar, hetgeen gelijkstaat aan bijna 1,8 miljoen euro besparing op energiekosten in 
Wageningen, en een spin-off van circa 135 mensjaren werk per jaar, dan hoeft het geen betoog dat in 
de periode tot 2016 het klimaatplan een stevige voortzetting van het tot nu toe gevoerde beleid 
propageert. GroenLinks heeft zich in de raad sterk gemaakt voor dit plan en is er dan ook mee 
ingenomen dat het met slechts twee tegenstemmen aangenomen is. 

WINDMOLENS  
Bij het lezen van de routekaart naar klimaatneutraliteit voor Wageningen in 2030 wordt het zonneklaar 
dat voor het lokaal voldoende produceren van groene stroom, naast zonnepanelen, windmolens een 
niet te missen aandeel hieraan moeten gaan leveren. Met het aannemen van de routekaart sprak de raad 
zich dan ook uit vóór het streven naar windenergie in Wageningen. In de vergadering van 28 oktober 
2013 heeft de raad het voornemen om windmolens in Wageningen te plaatsen toegesneden op de 
locatie Havenkanaal met belendende uiterwaarden. Detailstudies moeten laten zien hoe de windmolens 
verantwoord ingepast kunnen worden in deze industrie- en natuurlocatie. De GroenLinks fractie staat 
hier helemaal achter omdat zij voorstander is van het nemen van de eigen verantwoordelijkheid voor 
het terugdringen van de klimaatproblematiek. Bovendien geeft het ook mogelijkheden om Wageningse 
inwoners en bedrijven maximaal te laten profiteren van de eigen Wageningse energie productie. 
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REVITALISERING BEDRIJVENTERREINEN  
GroenLinks is blij dat er nu intensief gewerkt wordt aan revitalisatie van bestaande industrieterreinen. 
Tijdens de behandeling in de raad van Nudepark 2 in 2012 stemde GroenLinks tegen het opofferen 
van natuur aan dit nieuwe industrieterrein, onder meer omdat de kaders niets bevatten over het op peil 
houden van het terrein om op termijn een eventuele revitalisatie te voorkomen. Bovendien vindt 
GroenLinks dat ruimte scheppen voor bedrijvigheid door revitalisatie gaat voor uitbreiding. De raad 
heeft het voortouw genomen door unaniem, middels een motie, van het college te verlangen dat zij 
alles in het werk stelt om de mogelijkheid van provinciale subsidie veilig te stellen door voor 1 
november 2013 een aanvraag hiervoor in te dienen. Dit is gebeurd. Tijdens de commissiebehandeling 
heeft GroenLinks zowel bij het WOC als bij de wethouder het instellen van parkmanagement aan de 
orde gesteld omdat GroenLinks dit ziet als hét middel om de duurzaamheidsprestatie van het totale 
terrein en de bedrijven te verbeteren en om kwalitatieve achteruitgang van het bedrijvenpark tegen te 
gaan. GroenLinks heeft in november 2013 van harte met de begroting en de bijbehorende 
investeringsagenda ingestemd en daarmee met deze op ruim 1,1 miljoen euro begrote revitalisatie. 
 
 

Adriana Hulsmann 
press officer 
De Dreijen, wonen, ouderen, sport, water, transparante overheid 

 @a3anavlo 

  

 adriana.hulsmann@gmail.com 

 

In 2013 had ik wat minder onderwerpen in de raad dan de 
voorafgaande jaren. Daardoor kon ik wat meer afstand nemen en 
het proces in commissie en raad beter bestuderen. Een paar 
dingen zijn me opgevallen. In de eerste plaats is het ongelooflijk 

moeilijk om vanaf de tribune te volgen wat de mensen aan tafel zeggen. Dit wordt nog 
moeilijker als er ingewikkelde termen of jargon gebruikt worden. Mijn tip: spreek 
duidelijk in de microfoon en spreek je moerstaal. Vooral in de commissievergaderingen 
wordt nogal eens misbruik gemaakt van het verschijnsel "aanvullende" vraag, wat 
meestal gewoon een nieuwe vraag is. Mijn tip: disciplineer jezelf en stel alleen vragen 
waarvan je het antwoord echt nodig hebt. Tenslotte denk ik dat veel commissie- en 
raadsleden nooit nadenken over de ambtelijke tijd die nodig is voor het beantwoorden 
van technische vragen. Mijn tip: stel alleen echt noodzakelijke vragen. 

GRENZEN AAN DE INBREIDING  
GroenLinks wil niet dat Wageningen verder uitbreidt richting het Binnenveld. Om het groeiend aantal 
Wageningers te kunnen huisvesten is gekozen voor inbreiding: het bouwen van woningen op reeds 
bestaande en nieuw ontstane onbebouwde percelen. Voorbeelden van inbreiding zijn de Warande, de 
Rode Beuk, de Lawickse Hof en het DMP terrein. Nu kijken we toch wel iets genuanceerder aan tegen 
wat vier jaar geleden een goede strategie leek te zijn. Er is een enorme stagnatie in de woningbouw 
omdat er minder huizen verkocht worden en omdat er minder mensen verhuizen in het huursegment. 
Oorzaken voor deze afname in zowel het koop- als huursegment zijn de financiële onzekerheid en de 
verhuurdersbijdrage. Maar de depressie in de bouw en de sterk verminderde vraag naar woningen is 
niet de enige reden om te stoppen met inbreiden. Inbreiding gaat vaak ten koste van het bestand aan 
open en groene ruimte. Steeds meer worden de effecten van klimaatverandering voelbaar en ook in 
Wageningen is er een duidelijke toename van zogenaamde hitte-eilanden. Volledig dichtbouwen, de 
toename van de verstening en de afname van groene en open ruimten dragen niet bij aan de natuurlijke 
ventilatie in de stad en de temperatuurbuffering door groen en water. Reden voor GroenLinks om een 
halt toe te roepen aan het proces van toenemende inbreiding. Een schrijnend voorbeeld is het Laantje 
van Anton Pieck, een vergeten stukje groen dat volgebouwd moet worden zonder dat er behoefte is 
aan nog meer woningen. Helaas haalde onze wens om dit buurtgroen te behouden geen meerderheid in 
de raad. 
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INITIATIEVEN UIT DE SAMENLEVING FACILITEREN  
Naar de mening van GroenLinks moet de gemeente initiatieven vanuit de samenleving minder 
tegemoet moeten treden met een pakket aan voorwaarden en regeltjes. Zulke hindernissen doden elk 
initiatief en doen weinig tot geen recht aan de slogan “samen met de stad”. Voorbeelden van hoe het 
niet moet zijn er te over. Tijdens een raadsvergadering drong GroenLinks bijvoorbeeld bij de 
wethouder aan op heldere en eenduidige communicatie tegenover de initiatiefnemers, die het tot dan 
toe niet duidelijk was waar en hoe ze een subsidieaanvraag konden indienen. Ook particuliere 
initiatieven als simpele bestemmingswijzigingen van bedrijfsactiviteiten naar woonbestemming lopen 
stuk op procedures en voor betrokkenen onbegrijpelijk jargon. Het laten slepen van dergelijke zaken is 
eerder regel dan uitzondering en voor GroenLinks absoluut onacceptabel.  

PATRIMONIUM EEN M ICHELIN STER PROJECT 
Dat het ook anders kan hebben de bewoners van de wijk Patrimonium laten zien. Samen met de 
Woningstichting en een stedenbouwkundig bureau hebben de bewoners van deze renovatiewijk 
gezamenlijk de schouders eronder gezet. Het resultaat is een breed gedragen oplossing voor deze wijk 
in het hart van Wageningen. GroenLinks was van mening dat een dergelijke inzet van de betrokken 
Wageningers beloond moest worden. Door extra budget vrij te maken kan de kers op de taart gezet 
worden en tegelijkertijd de openbare ruimte in de wijk aangepakt worden. Dit betekent het aanpakken 
van de oude riolering met het afkoppelen van het hemelwater, het beter inrichten van de 
parkeervoorzieningen en de renovatie van het centrale ontmoetingsplein. 
 
 

Greet Eijkelenboom 
fractiepenningmeester 
Ruimtelijke en economische ontwikkeling, mobiliteit, 

bereikbaarheid 

 @greeteijk 

 http://weblog.wageningen.nl/weblogs/w/greet_eijkelenboom 

 greet.eijkelenboom@gmail.com 

 

Het laatste jaar van deze termijn was er een van oogsten: het was 
fijn om te ervaren hoe de aandacht voor duurzame mobiliteit en 
voor ruimtelijke kwaliteit binnen en buiten de stad 
uitkristalliseerde in enkele goede en belangrijke visies en 
uitvoeringsplannen. Door het optreden van GroenLinks heeft het 

college dit in relatief intensieve samenspraak met de stad tot stand gebracht. De met 
fractievolger Tomek de Ponti georganiseerde “fietsinspiratietocht” in juni vormde voor 
mij een voorbereiding voor de structuurvisie. Ik kijk ook met genoegen terug op de 
Duurzaam Winkel Dag die ondernemers mede op mijn initiatief in de binnenstad hebben 
georganiseerd. Het komt natuurlijk wel aan op de uitvoering in de praktijk. Druk op de 
ketel om over de goede projecten te besluiten en met weinig budget alert en in de juiste 
richting inspelen op initiatieven blijft hard nodig. Maar de met de collegepartijen 
opgestelde plannen vormen een heel goede basis! 

STRUCTUURVISIE  
De raad heeft de langverwachte ruimtelijke visie voor de komende tien jaar vastgesteld. De 
uitgangspunten van deze structuurvisie zijn ook die van GroenLinks: de stad kan voldoende groeien 
door dat wat in plannen vastligt uit te voeren, en uitbreiding in het buitengebied is niet aan de orde. 
GroenLinks is blij met tal van inspirerende kaders van de structuurvisie. Ook wij willen dat het 
netwerk van fietspaden op een logische manier verbetert, dat het water in de stad beter wordt benut en 
dat de noordzijde van het centrum (Plantsoen en Duivendaal) beter wordt ingericht. Mede dankzij 
GroenLinks sluit de visie een rondweg en schaliegaswinning uit. Qua biodiversiteit komt de ambitie 
overeen met die van eerder vastgestelde groenstructuren en vigerend natuurbeleid. Maar met alleen 
een visie ben je er nog niet. Bij de uitvoering gaat het er om alle belanghebbenden die iets hebben bij 
te dragen erbij te betrekken. GroenLinks drong erop aan dat de gemeente op constructieve wijze regie 
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zal gaan voeren en daarbij alle belanghebbenden in de stad vroegtijdig betrekt. Het college heeft dit 
idee opgepakt en zal een aanpak opstellen. Dit zal een proeve zijn voor het vormgeven van burger- en 
gemeenteparticipatie, en voor GroenLinks een belangrijk handvat om de komende jaren (mee) te 
sturen. 

GEMEENTELIJK MOBILITEITSPLAN  
GroenLinks heeft altijd stevig ingezet op het zodanig versterken van fiets en OV dat autogebruik 
vanzelf wordt ontmoedigd. Dit was ook de kern van het gemeentelijk mobiliteitsplan. Daarin zijn die 
projecten benoemd die de doorstroming en veiligheid van fietsen bevorderen en die ruimte bieden aan 
fietsparkeren. Toch kan daarvan weinig al op korte termijn worden uitgevoerd, doordat veel  
gemeentelijk budget naar investeringen gaat waarvan al veel eerder de noodzaak was vastgesteld 
(zoals verbetering van de  Nijenoord Allee en de oversteek bij de Bornsesteeg). Wel is afgesproken 
om bij een eventueel overschot van de begroting als eerste in te zetten op de nu geprioriteerde 
projecten. Bij de zorg voor goed openbaar vervoer gaat het om pleidooien bij concessiehouders en 
vervoerders. De aanpassing van de  Nijenoord Allee houdt rekening met bushaltes, wat betekent dat 
we er vanuit kunnen gaan dat de lobby van het college zal resulteren in een buslijn over de  Nijenoord 
Allee. GroenLinks sloot zich aan bij de lobby van Nijmegen en Arnhem om het nachtnet van NS naar 
het oosten uit te breiden en riep het college op om te pleiten voor een aansluiting van station Ede-
Wageningen. De motie hiertoe is aangenomen. 

ECONOMIE , DETAILHANDEL EN HORECA  
Detailhandel en horeca hebben het moeilijk in deze tijden van crisis. De Hoogstraat kent leegstand en 
het aanbod van de horeca is ruim voldoende. Gelukkig is de leegstand relatief gering en heeft 
Wageningen op tijd een visie vastgesteld die moet zorgen dat detailhandel en horeca voornamelijk tot 
de binnenstad worden beperkt. Daarnaast werd het op de Campus beperkt mogelijk om een winkel- en 
horecagelegenheid te vestigen. GroenLinks stemde in met de uitwerking dat in de Nude geen nieuwe 
supermarkt zal komen en dat er alleen plek is voor nieuwe horecagelegenheid als die de diversiteit van 
de horeca vergroot. Daarnaast wil GroenLinks nieuwe kleinschalige initiatieven in de wijken niet 
uitsluiten, om creatieve ondernemers een kans te geven een wijk te verlevendigen. GroenLinks heeft 
aangegeven dat Wageningen zich in de detailhandel meer zou kunnen onderscheiden van omringende 
plaatsen, door meer waren te bieden die op duurzame leest geschoeid zijn. En dat de binnenstad een 
plan verdient dat het aantrekkelijker maakt als verblijfsgebied. Deze aspecten zijn niet behandeld bij 
de uitwerking van de economische visie, maar ze staan wel op de agenda van GroenLinks.  
 
 

Hettie van Nes 

fractiesecretaris 
Werk en inkomen, sociaal beleid, cultuur 

 @hettievannes 

 http://weblog.wageningen.nl/weblogs/w/hettie_van_nes 

 hjvannes-gl@dds.nl 

 

Ik kijk terug op een vruchtbaar jaar, waarin ik meer dan ooit in de 
stad was te vinden. Elke week bezocht ik een organisatie waar 
vrijwilligers werken en ik stak er samen met hen de handen uit de 
mouwen. Ik noemde dat een Werkbezoek, met de nadruk op  

Werk. Na tweeënvijftig Werkbezoeken ben ik ervan overtuigd dat we in deze stad heel 
veel mensen hebben die met elkaar de samenleving mooi maken. Zij kunnen ons politici 
leren welke knelpunten echt urgent zijn. Dat we door samenwerking veel kunnen 
bereiken bleek ook in de maanden waarin ik regelmatig sprak met spelers in het 
Wageningse culturele veld. Doordat zij elkaar steeds beter gingen vinden, konden wij in 
de raad een besluit nemen dat uitging van opbouw en niet van afbraak. Ik kijk uit naar 
het komende jaar, waarin die samenwerking verder vorm moet gaan krijgen. 
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CULTUUR  
Toen we in het voorjaar de conceptcultuurnota kregen zag het er somber uit. Het leek er op dat de veel 
te grote bezuinigingsopgave alleen kon worden gehaald als we ergens iets lieten omvallen. In de 
cultuurnota was dat ’t Venster. GroenLinks ging er niet mee akkoord. Er volgden maanden waarin we 
veel met de culturele instellingen hebben gesproken. Bij de grote drie ontstonden geïnspireerde ideeën 
die potentie hadden om tot elkaar te komen. Op verschillende momenten konden we onze 
gesprekspartners uitdagen om hun kaarten publiekelijk op tafel te leggen, met name bij de 
inspraakcommissie in oktober en de openbare debat-ledenavond die GroenLinks daarna organiseerde. 
Uiteindelijk kon de raad een besluit nemen waardoor het overleg tussen de drie instellingen kan 
voortgaan. ‘t Venster hoeft minder in te leveren en krijgt meer tijd. De cultuurmakelaar blijft 
behouden. En Junushoff en bblthk hoeven niets extra te bezuinigen. GroenLinks vond een aantal 
kleine budgetten in de gemeentebegroting waarop bezuinigd kan worden zonder dat we dat voelen, 
maar die veel betekenen voor cultuur in Wageningen. Het cultuurplantsoen is gaan leven. Voor ons 
een werktitel van een toekomst waarin culturele verbindingen worden gelegd. 

JEUGDZORG 
Binnenkort wordt de gemeente verantwoordelijk voor de jeugdzorg en dat gaat samen met een grote 
bezuiniging. We waren het er niet mee eens dat het college er bij voorbaat vanuit ging dat de 
dienstverlening niet méér zou mogen gaan kosten dan het door het rijk beschikbaar gestelde budget, 
want dat zou ertoe leiden dat we eerst gaan kijken wat de overheid betaalt en dat we dan kijken wat we 
daarvan dus kunnen doen. Maar wij willen ons eigen beleid kunnen voeren en keuzes kunnen maken 
die misschien anders zijn dan die van de rijksoverheid. De raad besloot daarom dat het budget het 
beleid volgt en niet andersom. Daarbij blijven we binnen de perken van ons eigen budgetrecht en dus 
van onze eigen politieke keuzes. De inhoud van de jeugdzorg wordt komend jaar vastgelegd. 
GroenLinks zal bewaken dat de belangen en de rechten van het kind het leidende principe zijn bij alle 
besluiten die de gemeente daarover neemt. 

GEEN SPELLETJES MET SOCIAAL BELEID  
Begin dit jaar besteedde de gemeente ruim zes ton voor een noodzakelijke reorganisatie van sociale 
werkvoorzieningsbedrijf Permar. In tijden van bezuinigingen denkt de fractie twee keer na over elk 
dubbeltje dat we uitgeven. We gingen akkoord, want de Permar is waardevol voor de Wageningse 
sociale werkvoorziening. GroenLinks staat voor eerlijk sociaal beleid en met de Permar in zwaar weer 
en met veel grote veranderingen op sociaal gebied in aantocht spelen we daar geen spelletjes mee. 
Daarom ook stemden we niet in met een voorstel van de Stadspartij om geen nieuwe wethouder te 
benoemen toen PvdA-wethouder Stella Efdé begin 2013 afscheid nam. Het zou niet verantwoord zijn 
om verder te gaan zonder volwaardige wethouder op sociaal beleid. Dat zo’n wethouder nodig is 
bewees de voortvarende uitvoering van de motie waartoe GroenLinks eind vorig jaar het initiatief 
nam: het goedlopende tienerproject dat dreigde te worden gestopt werd daardoor in 2013 voortgezet in 
wijkcentra de Nude en Pomona. We zijn er blij mee, want het tienerwerk is, net als de Permar, een 
onmisbare schakel in het Wageningse sociale beleid. 
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Tomek de Ponti 
steunfractie 
 

  

  

  

 

Ik heb een heel leuk en leerzaam jaar achter de rug als 
steunfractielid. Daarin heb ik op de onderwerpen Afvalbeleid en 
Parkeerbeleid in de commissievergaderingen namens de fractie 
het woord gevoerd, het initiatief genomen voor een fietsexcursie 

voor leden en niet-leden rond de ruimtelijke ontwikkeling van Wageningen en verder 
meegedaan met de fractie. Ondanks het feit dat het een hele leuke ervaring was heb ik 
besloten voorlopig te stoppen als steunfractielid, omdat ik meer tijd wil maken voor 
andere dingen in mijn leven. Ik ben erg onder de indruk van de heel professionele en 
betrokken manier waarop onze fractie haar rol vervult in de gemeenteraad. Wat mij 
betreft een voorbeeld voor GroenLinks in de breedte! En ik kan het iedereen van harte 
aanbevelen om steunfractielid te worden. 

 
 

Wim Haver 

steunfractie 
 

 @wimhaver 

  

 Wim.havergl@gmail.com 

 

Vanuit het niets ben ik op plek vijf gekozen op de kandidatenlijst 
van GroenLinks. Ik ben daar heel trots op. Ik hoop de 
verwachtingen waar te maken, ik heb er zin in. Ik heb al veel 
ervaring met de gemeenteraad, maar dan vanaf de andere kant. 

Zestien jaar was ik ambtenaar in de gemeente Wageningen. Eerst hoofd milieu, later 
projectleider duurzaamheid, natuur en gebiedsgericht beleid. Daarna werd ik Adviseur 
Klimaat en Energie vooral voor andere gemeenten en provincies. Ik ben acht jaar 
landelijk bestuurslid geweest van de KNNV: een natuurvereniging. Nu ben ik al enkele 
jaren een van de trekkers van Transition Town Vallei en voorzitter van de werkgroep 
Energie. Natuurlijk wil ik me inzetten voor deze thema´s, maar duurzaamheid houdt ook 
in: bedrijven en profit, en mensen en zorg. Ook daarvoor zet ik me graag in.  

2013 vanuit wethouderperspectief 
Het wethouderschap is een baan waarvoor echt geldt: je hoeft je nooit te vervelen. 2013 was het laatste 
volle jaar van mijn eerste periode als wethouder. Ervaring begint zich uit te betalen in moeilijke 
processen, maar ook dan blijft de realiteit mij steeds weer voor nieuwe uitdagingen plaatsen. Drie 
zaken stonden met stip in mijn agenda: de cultuurnota, de investeringsagenda en windenergie.  
 
De cultuurnota: dit betekende een nieuwe visie ontwikkelen met als centrale vraag: wat is nu van 
wezenlijk belang om overeind te houden in Wageningen, terwijl we een grote zware bezuiniging 
moeten uitvoeren op cultuur. Voor mij was de vraag leidend hoe we de middelen zo konden verdelen 
dat we verreweg de meeste en de belangrijkste diensten aan de inwoners van Wageningen in stand 
konden houden. Daarbij kon de vorm van het aanbod wel gaan veranderen. Zo zouden de leraren die 
bij ’t Venster in loondienst zijn ook als zelfstandig ondernemers door het leven kunnen gaan. In dat 
licht ben ik tevreden met de uitkomst. Wageningen behoudt alle belangrijke functies: een gevarieerde 
bibliotheek, een goed theater en een zeer uitgebreid aanbod van kunst- en cultuurcursussen. Het proces 
is met horten en stoten gegaan en het stadhuis is nog nooit zo vol geweest als bij de hoorzitting in juni 
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nadat de eerste concept-cultuurnota was uitgebracht. Het is voor mij 
het moeilijkste onderwerp geweest in deze vier jaar en toch zie ik dat 
er ook goede veranderingen in gang zijn gezet. Nu, in de eerste weken 
na de goedkeuring van de cultuurnota, gaan de gesprekken met en 
tussen de drie grote instellingen door. 2014 zal bovenal het jaar zijn 
van reorganisatie van ’t Venster. Maar ook om samen de mooie 
woorden van 2013 om te zetten in acties voor 2015 en verder. Maar 
we zullen pas over twee of drie jaar kunnen bepalen of de keuzes die 
we nu gemaakt hebben ook echt de goede keuzes waren. En ik kan 
hier wel zeggen dat ik echt zeer blij was met amendement waar de 
GroenLinks fractie zo hard aan getrokken heeft. Het verzachtte de 
bezuiniging op cultuur en vooral op ’t Venster. Fijn. 
 
De investeringsagenda: als wethouder financiën beschouw ik dit als mijn grootste succes. We waren 
al een paar jaar bezig met de voorbereiding van grote projecten, zoals de ongelijkvloerse kruising bij 
de Bornsesteeg en de verbreding van de Nijenoord Allee. Maar alle gesprekken kwamen uiteindelijk 
uit op ‘wie gaat dat betalen?’ Als gemeente waren we gewend af te wachten wat anderen (provincie, 
universiteit) willen bijdragen om dan te kijken of we het financiële gat kunnen vullen. Maar bij zulke 
omvangrijke projecten maakt dat de gesprekken met provincie en universiteit erg moeizaam. Mijn 
ervaring is dat je anderen makkelijker tot bewegen krijgt als je duidelijk kan maken wat je er zelf voor 
over hebt. Daarom heb ik al in 2012 ingezet op het vrijmaken van een investeringsfonds waar de 
gemeenteraad dan over kan beslissen hoe dat te besteden. Dat is gebeurd in november 2013, bij de 
begrotingsbehandeling. De gemeenteraad heeft een pakket aan projecten goedgekeurd (ongelijkvloerse 
kruising Bornsesteeg, verbreding Nijenoord Allee, buitenruimte wijk Patrimonium, herstructurering 
bedrijventerreinen Industrieweg en Nude) waarvoor de gemeente in totaal ongeveer negen miljoen 
euro vrij heeft gemaakt! En het werkt. De provincie en de universiteit konden hun verwondering 
moeilijk verbergen en gaan over de brug komen. En daarmee is de rondwegdiscussie volledig 
achterhaald geworden. 
 
Windenergie: Voor het eerst in de geschiedenis van Wageningen heeft de gemeenteraad een positief 
besluit genomen over een locatiekeuze voor windmolens in Wageningen. Daar ben ik trots op. Het is 
drie jaar lang manoeuvreren geweest om zover te komen. En waar ik nog het meest tevreden over ben 
is dat 75% van alle Wageningers vinden dat wij serieus werk moeten maken van ons klimaatbeleid. 
Het klimaatvraagstuk is niet meer weg te denken uit Wageningen. Mede daarom zijn we ook Solar 
City 2013 geworden: we hebben met al onze acties het grootste draagvlak. Wat ik voor GroenLinks 
alleen jammer vind is dat het niet gelukt is om een serieuze discussie te voeren over windenergie 
versus behoud van ons natuurbeleid (niet bouwen in EHS en Natura 2000 gebied). In mijn ogen is dat 
de enige relevante en waardevolle principiële discussie die we hadden kunnen voeren over de locatie 
Havenkanaal/Uiterwaarden. Achteraf kan ik alleen maar constateren dat we daar intern een kans 
hebben gemist. 
 
En als laatste wil ik hier nog een paar woorden wijden aan ons besluit om Wageningen aan te laten 
sluiten bij de regio Arnhem voor de jeugdzorg en de AWBZ-Wmo. We hebben gekozen voor de 
autonomie van Wageningen, nu en in de toekomst. Doen wat in onze ogen goed is voor de 
Wageningers, onafhankelijk van wat de hogere heren bij het rijk en provincie hebben bedacht voor 
ons. We blijken meer in de war geschopt te hebben dan we van tevoren dachten. De universiteit is de 
motor van onze economie, maar blijkt ook een risico te zijn voor de autonomie van Wageningen. De 
belangen van de universiteit zijn voor de hogere overheden veel groter dan de belangen van een 
middelkleine gemeente. Daar zijn wij dwars doorheen gegaan. Dat stemt mij zeer tevreden. 
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Moties en amendementen 
De fractie van GroenLinks diende in 2013 de volgende moties en amendementen in:  
 

Onderwerp  Wijziging/Oproep  Fractielid  Mede-indieners  Aangenomen / 
Verworpen 

 
Integrale visie drie 
decentralisaties - 
budget volgt beleid 

  
amendement 

  
Hettie 

  
D66, CU, PvdA 

  
Aangenomen 

Verzelfstandiging 
warenmarkt 

 De gemeente begeleidt 
de evaluatie 
(amendement) 

 Greet 
 

 CDA, VVD  Verworpen 

Bodemkwaliteitskaart 
en bodembeheernota 

 Geluidswallen worden 
alleen met schone grond 
aangelegd (amendement) 

 Adriana    Aangenomen 
(unaniem) 

Buiten de orde van de 
raadsagenda 

 Gemeente zet zich in 
voor aansluiting Ede-
Wageningen op NS-
Nachtnet (motie) 

 Greet  D66, SP, 
Stadspartij, PvdA 

 Aangenomen 
 

Kadernota 2013  Overschot in de 
minimareserve gaat naar 
de naar minima, niet naar 
de algemene reserve 
(amendement) 

 Lara  PvdA, Stadspartij, 
CDA 

 Aangenomen 
 

Gemeentelijk 
Mobiliteitsplan deel II 

 Realiseren OV-fiets 
mogelijk maken 
(amendement) 

 Greet  Stadspartij CU, 
PvdA, D66 

 Aangenomen 
 

Algemene Plaatselijke 
Verordening 2014 

 Niet alle overtredingen 
moeten met een even 
zware straf worden 
bedreigd (amendement) 

 Hettie  PvdA, D66  Aangenomen 

Regionale 
gebiedsvisie 

 Aandacht voor 
natuurbehoud en 
duurzaam bouwen 
opnemen in reactie van 
college aan FoodValley 
(amendement) 

 Greet  D66, Stadspartij, 
PvdA, CU, SP 

 Aangenomen 

Programmabegroting 
2014-2017 

 Geld dat we niet 
besteden aan school op 
Kortenoord gebruiken 
voor verbeteren 
bestaande 
onderwijsgebouwen 
(amendement) 

 Lara    Verworpen 

Programmabegroting 
2014-2017 

 Niet bezuinigen op 
vrijwilligerspremies in het 
participatiebeleid 
(amendement) 

 Lara  CU  Ingetrokken 

Programmabegroting 
2014-2017 

 Niet bezuinigen op 
vrijwilligerspremies in het 
participatiebeleid (motie) 

 Lara  CU  Verworpen 
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Onderwerp  Wijziging/Oproep  Fractielid  Mede-indieners  Aangenomen / 
Verworpen 

 
Cultuurbeleid 2014 en 
verder 

  
Minder en later 
bezuinigen op ’t Venster, 
niet bezuinigen op 
cultuurmakelaar, minder 
bezuinigen op hele 
cultuurbudget 
(amendement) 

  
Hettie 

    
Aangenomen 

Structuurvisie  Bescherming van 
natuurwaarden 
(amendement) 

 Greet  D66  Verworpen 

Structuurvisie  Geen woningbouw op de 
Pieter Pauw locatie en de 
Born Oost (amendement) 

 Greet    Ingetrokken 

Structuurvisie  Controleren van 
participatiemogelijkheden 
bij de structuurvisie 
(motie) 

 Greet  PvdA, SP  Ingetrokken 

Wensen en 
bedenkingen 
transitiearrangement 
jeugdzorg G12 

 College moet de raad 
informeren over 
vormgeving van 
democratische 
legitimering (motie) 

 Lara  D66, PvdA, CU  Aangenomen 

 

Blik op de toekomst 
2014 staat in het teken van verkiezingen: een jaar waarin de 
lokale democratie centraal staat. Er staat veel op het spel voor 
Wageningen en voor GroenLinks. De komende maanden 
zullen we keihard werken om aan zo veel mogelijk mensen de 
successen die GroenLinks en de huidige coalitie hebben 
bereikt te laten zien. Na een moeilijk jaar voor onze partij zijn 
we bijna weer op het punt dat we geloven dat we in maart als 
winnaar uit de bus kunnen komen. Er zijn voldoende 
inhoudelijke redenen om winst na te streven. We bouwen aan 
een spetterende campagne. Daarbij richten we ons op werk, 
schone energie, zorg en studenten. 
 
Behalve de verkiezingen is 2014 ook het jaar van de 
decentralisaties. Voor veel - kwetsbare - mensen komen er 
grote veranderingen aan. Het budget van de gemeenten verdubbelt bijna en onze verantwoordelijkheid 
verveelvoudigt. De rol van gemeenten transformeert in razend tempo en de GroenLinks fractie is 
actief bezig om het dreigende democratische tekort te repareren en om onze lokale democratie zo veel 
mogelijk te beschermen. We zullen op de eerste rij blijven om de decentralisaties in goede banen te 
leiden en om ons als Wageningen duurzaam sociaal te blijven onderscheiden, op een manier waar we 
echt trots op kunnen zijn. 

De kandidaten voor 2014. vlnr: Lara, Adriana, 
Wim, Hettie, Greet, Lex. 


